
 

 

 

 

 

 

 

Op naar “Smart Politics” 
 

Algemene beschouwingen 2017 

Bijdrage van de fractie van de VVD in de gemeente Oude IJsselstreek 

 

 

“De VVD wil de Achterhoek en haar dorpen en 

steden de ruimte geven om door te ontwikkelen, 

om klaar te zijn voor de toekomstige 

veranderingen en een veilige samenleving te 

bieden, waarin elke Achterhoeker zijn of haar 

talenten kan ontwikkelen en ontplooien.” 
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Inleiding 
 

Voorzitter ! 

De  financiëel-deskundigen onder u zal het wellicht verbazen, maar de fractie van de VVD 

wil onze bijdrage aan deze algemene beschouwingen bij de begroting 2018 ook gebruiken 

om de balans op te maken. 

Ik heb het dan over de balans van de tot een einde komende raadsperiode en vooral de 

balans die je kan opmaken na de “tweede formatie”, die als het gevolg van de bestuurscrisis 

met zich meebracht dat de VVD coalitiepartner werd en de wethouder financien mocht 

leveren. De plannen die we toen hadden zijn vastgelegd in het coalitieakkoord met de titel 

“Doen is het nieuwe werken “.  

Wij denken met onze bijdrage, zowel in het college als in de gemeenteraad, op veel 

onderdelen goede resultaten te hebben geboekt, en willen de ingeslagen weg ook komend 

jaar, en eigenlijk gedurende de komende raadsperiode blijven volgen. Uiteraard in 

samenwerking met diegenen met wie goede programmatische overeenstemming is te 

bereiken. 

Ik zal op verschillende onderwerpen heden, verleden en de toekomst, zoals de VVD-fractie 

die ziet, aan de orde laten komen. Omdat in de komende periode, ook zal moeten worden 

bezien hoe het met de Regio Achterhoek verder moet, deel ik ook onze gedachten daarover. 

Bestuur en democratie 
Deze gemeenteraad heeft in de afgelopen jaren stevig geïnvesteerd in verbetering van de 

gemeentelijke democratie en het versterken van de rol van de gemeenteraad. We hebben 

ons tot doel gesteld om tot betere bestuurlijke verhoudingen te komen en aan het onderlinge 

vertrouwen te werken en evenwicht te brengen tussen de representatieve democratie en 

burgerparticipatie. Ik herinner u allen aan het rapport “Rollen en verantwoordelijkheden 

duaal samenspel“ van Maarten Pieters. 

We zijn er nog niet. Het kan nog beter. Er is nog meer rust en vertrouwen nodig, maar dat 

moet nu eenmaal langzaam groeien. De gemeenteraad zou een enorme kwaliteitsslag 

maken indien de raad t.a.v de kaderstellende rol minder passief zou worden, vanuit 

controlerend perspectief een meer duale houding zou aannemen en, vooral, niet teveel 

zijpaden zou inslaan. 

Ook de volksvertegenwoordigende rol kan beter worden ingevuld. De fractie van de VVD 

staat daarom nog steeds achter de in het coalitieakkoord opgenomen mogelijkheid om, 

middels raadsprojecten, omvangrijkere onderwerpen met een majeur belang, meer 

samenspraak met , inwoners, bedrijven en organisaties tot stand te brengen over die 

onderwerpen de besluitvorming breder gedragen en goed voorbereid te kunnen zijn. 

Het is goed dat vanuit het college en het ambtelijk apparaat, daar waar het gaat om 

uitvoering van gemeentelijk beleid en taken, actief gezocht wordt naar de mening en 

voorkeuren van diegenen die op dat onderwerp met de gemeente te maken krijgen. Indien 

het echter gaat om grotere, kaderstellende beleidsvisies, zoals actueel de omgevingsvisie, 

kan de raad dat niet aan college en het ambtelijk apparaat overlaten. De kaderstellende en 

volksvertegenwoordigende rol verlangt van ons dat we zelf in actie komen.  

De VVD meent daarom dat bij het opstellen van een omgevingsvisie, bij uitstek, een 

raadsprojectcommissie onze inwoners, ondernemers en instellingen het beste kan dienen.Ik 
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hoor graag van de overige partijen hoe die hierover denken enhoe zoiets dan in het vat moet 

worden gegoten. 

Regionale ontwikkelingen 
Om als regio daadkrachtig te kunnen worden in de richting van de landelijke politiek en de 

provincie Gelderland, hecht de VVD er waarde aan om regionaal breed op te trekken. Niet 

voor niets heeft de VVD Achterhoek ervoor gekozen om gezamenlijk met de gemeentelijke 

afdelingen van Berkelland, Doetinchem, Oost Gelre en Oude IJsselstreek tot een 

gemeenschappelijke basis voor het verkiezingsprogramma van de komende 

gemeenteraadsverkiezingen te komen. 

De mensen die hier wonen voelen zich bij uitstek verbonden met de streek, de Achterhoek, 

en met de kern waarin zij wonen en die een directe omgeving biedt. Wat ons betreft wordt 

regionaal bestuurd over datgene wat beter gezamenlijk kan worden gedaan, maar blijft 

lokaal wat beter lokaal kan worden geregeld. 

In Oude IJsselstreek is de VVD kritisch over de recente plannen om tot een andere invulling 

van de regio Achterhoek te komen. Dat begint al met de vaststelling dat er niet wordt 

uitgegaan van een visie over materiële zaken, zoals de vraag hoe wij in deze regio de 

komende decennia ons inkomen gaan verdienen, een prettige woon- en leefomgeving voor 

jong en oud blijven bieden en gebruik gaan maken van de voordelen die onze ruimte en 

natuur en de ligging tussen de Randstad en het Ruhrgebied ons bieden. 

De belangrijkste vraag blijft hoe we voldoende werkgelegenheid en inkomen voor onze 

inwoners kunnen handhaven en liefst ook nog anderen kunnen aantrekken die voor zichzelf 

een goede toekomst in de Achterhoek zien. 

Hoe mooi de z.g. “smart industry” ook is, zal deze maar een zeer beperkt aantal banen 

opleveren. Die banen moeten komen uit het MKB, toerisme en recreatie, een moderne en 

vitale agrarische sector en duurzaamheidsprojecten die passen in onze groene omgeving. 

Het plan van de twee kakelverse burgemeesters gaat niet uit van een inhoudelijke visie, 

maar van een nieuwe structuur, die enerzijds halfslachtig is, maar anderzijds onvoldoende 

recht doet aan de invloed van gekozen volksvertegenwoordigers.  

Een bestuur dat bestaat uit door de kroon benoemde burgemeesters, ondernemers die uit 

een zeer beperkte kring worden gerekruteerd en de bestuurders van de samengeklonterde 

publieke instellingen in het onderwijs en de zorg, ontbeert een democratisch draagvlak. 

Eigenlijk was het enige goede idee om iemand aan te stellen asl aanjager en boegbeeld 

van de regio. Ik zou wel iemand weten uit onze kring die daarvoor de perfecte persoon zou 

zijn. 

Het uitgangspunt om regionale onderwerpen ook regionaal te laten beslissen, zonder te 

moeten fuseren tot een Achterhoekse mega gemeente is natuurlijk niet verkeerd. Het gevoel 

dat regionalisering van voor onze toekomst belangrijke onderwerpen anders kan is geen 

keuze maar een noodzaak.  

Als je dat doet, doe het dan goed! De misschien wat ongezouten kritiek op het thans 

voorliggende plan geven de verplichting om in ieder geval een aanzet voor een alternatief 

daarvoor te noemen. Gelet op de veelheid aan de gemeenschappelijke regelingen die we 

al hebben, samen met beleidsterreinen als regionale economie, wonen, duurzaamheid en 

bereikbaarheid en verkeer, denk ik aan een openbaar lichaam met een klein eigen 

dagelijks bestuur, benoemd door een algemeen bestuur dat bestaat uit een gewogen 



VVD Oude-IJsselstreek Bijdrage Algemene Beschouwingen 2017 

Pagina 3 van 7 

  

 

vertegenwoordiging van de democratisch gekozen gemeenteraadsleden. De dagelijks 

bestuurders zouden niet tevens burgemeester of wethouder van een gemeente moeten 

zijn. De daarmee samenhangende kosten kunnen worden gedragen door in de gemeenten, 

die significant minder te doen krijgen, na de verkiezingen minder wethouders te 

benoemen. 

Financiën 
Omdat ik ter gelegenheid van de wat uitgebreidere bespreking van de bestuursrapportage in 

de begroting nog uitgebreid over de financiën komt te spreken kan ik hier kort zijn. In het 

coalitieakkoord is het op orde krijgen van de financiën genoemd als hoeksteen van het 

beleid. Daarbij is het rapport van de heer van der Wel (“Analyse financiën gemeente Oude 

IJsselstreek”) als uitgangspunt genomen. Die doelstellingen zijn, inclusief het aanstellen van 

een controller en het formeren van een raadscommissie financiën, gehaald. Het formuleren 

van een financiële doctrine geeft houvast voor de toekomst. Wat de VVD betreft is dit de lijn 

die in 2018 een latere jaren moet worden doorgezet. 

Sociaal domein 
de doelstellingen op het gebied van het sociaal domein gingen uit van de kwaliteit van de 

zorg, maar ook van de overtuiging dat die kwaliteit alleen houdbaar is als er binnen de 

bestaande budgetten kan worden gewerkt. Om persoonlijke aandacht en zorg te kunnen 

blijven bieden aan onze naasten was en is efficiency onvermijdbaar. 

We komen tot de conclusie dat de enorme complexe en omvangrijke opgave die de 

decentralisaties voor onze gemeente heeft meegebracht succesvol tot een einde is 

gebracht. Kwaliteit en omvang van de verstrekte zorg kon worden geleverd, en dat ook nog 

eens op een efficiënte wijze. 

Stategische visie 
in het coalitieakkoord staat nog de ambitie om niet alleen op gemeentelijk niveau, maar 

ook voor de regio Achterhoek een strategische visie te hebben, waarbij ook nog eens is 

afgesproken de besluitvorming in de vorm van raadsprojecten zullen voorbereiden. De z.g. 

kerntakendiscussie zou hierin worden meegenomen. We zijn nu weliswaar bezig met de 

omgevingsvisie, maar na lezing van het coalitieakkoord zouden we daar al een heel eind 

mee op weg moeten zijn. 

Er was ook een ambitie om in de regio Achterhoek als gemeente Oude IJsselstreek weer 

wat prominenter aanwezig te zijn en om voor 2018 minimaal een strategische agenda te 

hebben voor de regio Achterhoek en zelfs te bekijken of een strategisch perspectief in 

regionaal verband zou kunnen worden opgesteld. 

Ik heb de indruk dat dit deel van het coalitieakkoord tot nu toe wat minder uit de verf is 

gekomen. Ook hier zal gelden dat niet alles kan, en zeker niet alles tegelijkertijd. Ik vermeld 

dit wel om aan te geven dat het hebben van een eigen visie en het innemen van een 

proactieve houding door mijn fractie van belang wordt geacht. Zeker nu de invoering van 

de omgevingswet weer geruime tijd is uitgesteld vraag ik het college aan te geven hoe zij in 

de komende tijd denkt alsnog uitvoering te kunnen geven aan de deel van het 

coalitieakkoord. 
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Veiligheid 
Veiligheid en de geruststellende gedachte, dat er een efficiënte en effectieve politiezorg 

wordt geboden, is een voorwaarde. De hulpdiensten dienen 24 uur per dag beschikbaar te 

zijn en op tijd te zijn als je ze nodig hebt.  

Op dit moment kan daar helaas niet van worden gesproken en is er teveel ruimte voor 

criminelen om hun werkterrein naar onze regio te verleggen. Die ontwikkeling moet dringend 

worden gekeerd.  

Het beeld dat in een straat binnen onze gemeente zoveel aan de hand is dat gedurende 

enige tijd permanent cameratoezicht nodig was is onthutsend. Wij willen dat de 

burgemeester en de politieleiding zorg dragen dat de politie alle nodige instrumenten kan 

gebruiken om raddraaiers op te sporen en aan te pakken.  

De burgemeester dient actief gebruik te maken van al zijn bevoegdheden en alle 

mogelijkheden die tot zijn beschikking staan om de openbare orde te handhaven en de 

overlast te bestrijden, ten volle te benutten. Dat de wet BIBOB in onze gemeente geen dode 

letter meer is doet ons deugd. 

Tweede bestuursrapportage  
In de tweede bestuursrapportage laat het college ons zien hoe onze gemeente in 2017 de 

begrootte gelden uitgeeft, wat er buiten de begroting om op onze weg is gekomen, en wordt 

een voorspelling gegeven van het resultaat. De begroting voor 2018 werd ons eveneens 

gepresenteerd om door deze gemeenteraad te worden besproken en vastgesteld. 

Over het oordeel van de fractie van de VVD hoeft geen spanning te bestaan. Dat oordeel is 

zowel ten aanzien van de bestuursrapportage en de daar een opgenomen 

begrotingswijzigingen over 2017 als over de voorliggende begroting 2018, zij het met enkele 

door mij nog te maken opmerkingen, positief. 

De bestuursrapportage laat nog een positief resultaat zien, hoewel er, met name in de 

kosten voor gewezen bestuurders en de financiering van de pensioenen van die bestuurders 

een zeer aanzienlijke voorziening staat opgenomen van, bij elkaar zo’n € 957.000,00, die 

ik niet in de begroting 2017 zag staan. Onze fractie gaat er maar vanuit dat die 

voorzieningen onontkoombaar en onvermijdbaar zijn en niet tot doel hebben meer of extra 

rechten toe te kennen aan de huidige of voormalige bestuurders van deze gemeente. Voor 

de zekerheid vraag ik het college dit nog eens expliciet te bevestigen. 

Een andere in het oog springende omstandigheid is de daling van de schuldenpositie. Eind 

2017 zal die, althans volgens de bestuursrapportage, € 21 miljoen lager zijn dan 

oorspronkelijk is begroot. Weliswaar is in 2018 weer een geringe stijging voorzien, maar als 

ik het goed zie zit er ook een structurele component in de daling en zijn we hier op de goede 

weg. 

Wat ik me wel afvraag, en misschien heb ik verkeerd gelezen, is waar ik het voorstel voor de 

resultaatsbestemming over 2017 in de bestuursrapportage kan vinden. De door deze raad 

vastgestelde begrotingsdoctrine houdt immers in, dat op dit moment, tijdens de tweede 

bestuursrapportage, een dergelijk voorstel zou moeten zijn opgenomen. 

Begroting 2018- 2021 
Zoals al aangekondigd kijkt de fractie van de VVD positief tegen de voorliggende begroting 

aan.  
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Het begrotingsrecht van de gemeenteraad is een belangrijke pijler van de lokale democratie. 

Het besef dat we met zo weinig mogelijk lasten voor de burger, zorgvuldig en efficiënt met 

het gemeenschapsgeld moeten omgaan, om de taken van de gemeente zo goed mogelijk in 

te vullen, is diep in de liberale traditie geworteld. Het is de verantwoordelijkheid van 

gemeentelijke politici om keuzes te maken. Niet alles kan, en zeker niet alles tegelijk.  

Het behoedzame financiële beleid van het huidige college en de huidige coalitie heeft ons in 

de situatie gebracht, dat langzamerhand de ronduit zorgwekkende financiële situatie op orde 

komt. De fractie van de VVD juicht het toe dat wij een meerjarige dekkende begroting 

gepresenteerd kregen, waarin de gemeentelijke lasten voor onze burgers in lijn met de 

inflatie stijgen en waarin ruimte is gevonden voor de bestuurlijke wensen die de 

gemeenteraad ter gelegenheid van de voorjaarsnota heeft besproken. 

Een aantal aspecten van de begroting wil ik toch iets nader met u beschouwen: 

Duurzaamheidsleningen 
Een van die aspecten betreft het plan om middels gemeentelijke duurzaamheidsleningen, 

die vooralsnog alleen op particulieren zijn gericht, een bijdrage te leveren aan de 

energietransitie. De VVD fractie juicht dit initiatief toe, maar zou graag zien dat dit soort 

leningen ook beschikbaar komt voor kleine en middelgrote ondernemingen. Daarbij denkt 

mijn fractie ook aan “Zon op het erf “.  

Daarover bereiken mijn fractie overigens ook berichten als zou in het nieuwe 

bestemmingsplan voor het buitengebied er belemmeringen zijn opgenomen om op 

agrarische bouwkavels zonnepanelen te doen plaatsen. Vanaf deze plaats wil ik het college 

vragen of deze bereid is onze suggestie om de duurzaamheidsleningen over kleine 

ondernemers kenbaar te maken over te nemen en overigens ook eventuele planologische 

belemmeringen voor zon op het erf weg te nemen. Afhankelijk van het antwoord zullen wij 

ons over een eventueel amendement beraden. 

Grensoverschrijdende contacten 
Voorzitter! In de voorbereiding van deze algemene beschouwingen heb ik ook een vraag 

gesteld omtrent de omvang van de activiteiten die betrekking hebben op de 

grensoverschrijdende contacten met gemeenten en bedrijven aan de andere kant van de 

Nederlands Duitse grens. Die vraag was ingegeven door de overtuiging dat voor de 

grensgemeente als de onze de culturele, economische en bestuurlijke contacten niet 

eenzijdig op het eigen land kunnen zijn gericht. Het antwoord op mijn vragen kwam zo laat, 

nl.gisteren, dat hij redelijkerwijs bij het opstellen van dit betoog onvoldoende aandacht aan 

kon worden besteed. Ik bemerkte wel dat, naast de nodige ambtelijke en bestuurlijke 

contacten, die op zichzelf natuurlijk nog geen concrete resultaten voor de in onze gemeente 

gevestigde bedrijven en onze inwoners met zich meebrengen, er op een aantal aspecten 

meer concreet iets valt te melden. Ideeën om gezamenlijk een impuls te geven aan het 

technisch hoger onderwijs in Bocholt en de daar reeds aanwezige school een meer 

internationaal karakter te geven juichen wij toe. Ik verzoek het college de gemeenteraad, in 

een van de komende raadscycli, tijdens een commissievergadering in te lichten en bij te 

praten over de grensoverschrijdende contacten en voornoemd idee. 

Exploitatiebijdrage Regio8 
Een goed functionerende gemeentelijke democratie kan niet zonder een goed 

functionerende journalistiek die ons allen met een passende kritische blik volgt. In zoverre is 

het verontrustend dat wel eens het gevoel ontstaat dat het medialandschap op lokaal niveau 

verschraalt. In zoverre staat de fractie van de VVD niet principieel afwijzend tegenover het 
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verzoek vanuit regio acht. Daarbij moeten we wel bedenken dat het hier gaat om een lokale 

publieke omroep, met dus ook publieke taken, die wel verbonden is met 

productiemaatschappijen die met een commercieel oogmerk opereren. In dat licht wil ik het 

college vragen in hoeverre het college zicht heeft op de financiële verhoudingen. 

Op dit begrotingsonderdeel rust een zeker voorwaardelijk karakter, naar wij hebben 

begrepen in verband met de gedachte dat alle drie de gemeenten die regio acht als lokale 

publieke omroep delen, ook gelijk zouden moeten meebetalen aan dit soort 

exploitatiesubsidies. Dat is nog niet zeker. 

Onze fractie vindt ook dat alle drie gemeenten hun verantwoordelijkheid zouden moeten 

nemen, maar stelt voor die voorwaarde niet langer aan de begrotingspost te verbinden, 

maar uiteraard wel in de gaten te houden of de continuïteit in de exploitatie geen gevaar 

loopt. Als dat wel het geval zou zijn, kunnen wij ons een heroverweging voorstellen. 

Budget kleine lokale leefbaarheidsinitiatieven 
De fractie van de VVD vindt het van belang dat vanuit het gemeentehuis, in het algemeen 

belang, een behoedzaam financieel beleid wordt gevoerd. Ondanks de passende zuinigheid 

zijn er soms op eenvoudige en relatief goedkope wijze mogelijkheden om tegemoet te 

komen aan kleine lokale leefbaarheidsinitiatieven die vanuit de bewoners komen. Als 

voorbeeld denk ik dan aan het zogenaamde “opzoomeren”, zoals dat sinds jaar en dag in de 

gemeente Rotterdam gemeengoed is. Kleine dingen die in de directe woonomgeving tot 

meer cohesie, burengevoel of het wegnemen van al dan niet sluimerende tegenstellingen 

kunnen leiden moeten zonder veel poespas en formulierendwang tot stand kunnen komen. 

De VVD wil hier invulling aan geven door aan de gebiedsmakelaars een door hen op 

aandragen van bewonersvoorstellen te besteden extra budget toe te kennen. Tijdens de 

behandeling in de raadscommissie zullen wij dit voorstel nader invullen en uiteraard een 

dekking daarvoor aangeven. 


